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NAGYBÖJT 4. VASÁRNAPJA                    A év          1– 4 oldal 

 

Olv.: 1Sám 16,1b.6-7.10-13a – Ef  5,8-14 – Jn 9,1-41 

A vakonszülött meggyógyítása 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
  

 

Szentmise bevezetése 

Vak vezet világtalant 
 és ha ez történik, 

akkor mindketten gödörbe esnek! 

 

Kedves Testvérek! A mai szentmisén egy vakvezetőt ismerhetünk meg, Jézus Krisztust! Ha 

újra odafigyelünk Jézus szavára, útmutatásaira, példájára, akkor még arra is van remény, hogy 
mi - akik különböző vakvezetőkre bíztuk az életünket - a gödörből kikecmereghetünk!  
 

Megfontolandó! 

Figyeljünk a Vezetőre, a Hangra!  
Kihez mennénk Uram Jézus, az örökélet igéi nálad vannak! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Van lehetőségünk, hogy megnyíljon a szemünk! Ennek egy feltétele van, 
nehogy farizeusok legyünk, akik úgy gondoljuk, hogy látunk, valójában vakok vagyunk! A 
farizeusok vaksága elsősorban abból származott, hogy tele voltak előítéletekkel, 
magabiztossággal. Valójában az igazságtól távol voltak! Azon gondolkodtam, ma milyen 
mondattal kellene ideállnom a kedves Testvérek elé. Ez a rövidke mondat ragadott meg: 
 

Uram, könyörülj rajtunk! 

 

Ma úgy tűnik, - az emberiség tanítómestere - Jézus Krisztus eltűnt az életünkből és olyan 
utakon járunk, amelyek nem a világosság útjai! Jézus azt mondja: „Ha a világosság fiai 
volnátok, akkor ismernétek az igazságot! Ma Jézus Krisztus vezetésével azt a kérdést kell 
körüljárnunk: 

Látunk-e? 

Vagy vakok vagyunk? 

 

Szinte minden ember nagy magabiztossággal úgy gondolja, hogy lát! Nem arról a szemünkről 
van szó, amit kinyitottunk a mai reggelen is, mert megadatott, hogy láthassuk Istennek ezt a 
szép világát! Hanem nagyon jól tudjuk azt, hogy az igazság ennek a szemnek láthatatlan! A 
kérdést sok szempontból kell megvizsgálnunk. 
 

Jól csak a szívével lát az ember! 

Rendkívül fontos a látásmód! 

Rendkívül fontos az ember szemlélete! 

 

Ez sem véletlen! Mi emberek miért ilyeneket mondunk, hogy a szemléletünk? Miért ilyeneket 
mondunk, hogy ilyen, vagy olyan a látásmódja valakinek? Mindent az dönt el, hogyan látunk!  
Sajátos, ha az ember csupán e világ világosságánál szemléli az élet eseményeit, történéseit! 
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Jézus másfajta világosságot kínált föl: 
„Én vagyok a világ világossága! 

Aki Engem követ, nem jár többé sötétségben!” 

 

Az e világ világossága 
Az e világ világosságánál nézni életünk eseményeit, történéseit csupán, ez a bibliai 
szóhasználata szerint vakság!  Az az ember vak, - nem lát tisztán, baj van a szemléletével, a 
látásmódjával - akinek ez elég! Miről van szó?  
 

Az e világ világossága: 
a test kívánsága, 

a szemek kívánsága 

és az élet kevélysége! 

 

A test kívánsága: az ösztöneink elhatalmasodtak!  
A szemek kívánsága a birtoklásvágy: mindent megszerezni, amit meglátunk!  
A világ javainak rabjai vagyunk, főképpen a megszerezhető javaknak!  
Az élet kevélysége: hatalommániások vagyunk!  

Rögtön a politikai vezetőkre, állami vezetőkre, a különböző szektorok vezetőire 
gondolunk. Gondoljunk emberi kapcsolatainkra!  

Mi módon óhajtunk hatalmat bírni egymás fölött?  
Hogyan próbálunk egymáson uralkodni, furfanggal, ravaszsággal, praktikákkal, 
hogy  a másikat szolgálatunkba tudjuk állítani!  
Mennyit tudnának erről mondani az emberi kapcsolatokban élők. 
 

A történet, amit hallottunk, Jézus személye körül forog 

Ha Jézus a messiás, akkor annak következményei vannak! 
Ha Jézus nem a messiás, hanem csak közönséges ember, annak is következményei vannak!   
A farizeusok egyértelmű következtetései: nekik nem volt érdekük elismerni a Messiást!  
Ennek a világnak, amelyben mi élünk, nem érdeke elismerni a Messiást, elismerni Krisztust! 
Száz évvel ezelőtt ez központi kérdés volt: Ki nekem Jézus Krisztus? Ma már ez nem kérdés! 
Ma már csak az istenkérdés jön elő: Isten igen, de Krisztussal már fenntartásai vannak az 
embereknek, az Egyházról nem is beszélve! 
 

A mai vasárnap a látásmódunkról és a szemléletünkről szól, mert ezek vagy krisztusiak, vagy 
nem vagyunk keresztények! Mindaz, ami ma körülöttünk zajlik, történik, az mind erre az 
egyetlen kérdésre vezethető vissza: Ki nekem Jézus Krisztus? Ki Jézus Krisztus számunkra? 
Mit jelent nekünk a kereszténységünk? Mit jelent nekünk a keresztény értékrend? Látásmód 
kérdése! Szemlélet kérdése! 
 

Az ember nem önfeledten él, mint az állat  
Az ember önmagára eszmél, reflektál, formálja, alakítja magát. Hitünkkel úgy-ahogy 

találkozó József Attila - Sík Sándornak köszönhet sok mindent - mondja: A mindenséggel 
mérd magad! József Attila nem volt tudatos keresztény, de a keresztény értékek meghatározók 
voltak számára! Jézus Krisztus: Legyetek tökéletesek, mint a ti mennyei Atyátok tökéletes! 
A keresztény életünk misszió! A keresztény ember vagy missziós, vagy nem keresztény! 
Keresztény életünkre, de az emberi életünkre is igaz: nem választás kérdése, ha igen, igen, 

ha nem, nem, azért még mindig kicsit jó emberek maradunk! Így nem lehet gondolkodni! 
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Az emberi élet tényszerű, tények, feladatok vannak! A tényekkel számolni kell, a feladatokat 
teljesíteni kell! Az emberi életnek lelkiismereti háttere van: azt jelenti, hogy az emberben 

feltámad, létezik a felelősségtudat! Felelősségtudat nélkül nem lehet emberi életet élni!  
Felelősek vagyunk a világért, egymásért! Többről van szó, mint a teremtett világ, amit látunk. 
 

Mit művelünk a világgal, mert az e világi értékek mindent elsöprők az életünkben!  
Mit művelünk egymással, nem is merjük kimondani a szeretetet! A szeretet egyértelmű! 

Szolidaritás kell? Miért vagyok szolidáris? Kivel vagyok szolidáris? Mit jelent? Felelősség 
egymásért! Erkölcsi háttér, normáink vannak és ezekhez igazodunk! Normák nélkül nincs 
emberi élet! Normák nélkül abnormális az emberi élet! Abnormális világban élünk! 

 

Látásmód! Szemlélet! 
Mind a kettő a szemünkkel függ össze! Ugyanakkor azt is tudjuk, hogy ami a lényeges, az a 
szemnek láthatatlan! Valamiképpen ez a látásmód, ami a hit ajándéka, mindent meghatároz! 
A mai evangélium alapvetően ezt hangsúlyozza: 

 

„Én vagyok a világ világossága! 

Aki Engem követ, nem jár sötétségben!” 

 

El kell gondolkodnunk azon, hogy mi van az örökségünkkel! Az örökségünket sem tudjuk 
megőrizni sajátos látásmód, a hit ajándéka nélkül! Ilyenkor eszembe jut, amit a Kelet-német 
menekültek mondtak. Miért jöttek? Azért jöttünk, mert elvették az örökségünket!  
 

Az örökségünket akarják elrabolni 
Az atyáink örökségét akarják elrabolni! A Kelet-német menekültek erről beszéltek, elvették 
az örökségünket és idegen ideológiák neveltek bennünket, amit ránk kényszerítettek! A 
világért való felelősség nemcsak a füvek, fák, vizek, a levegő védelme!  
 

A világért való felelősség az örökség védelme, 
az épített örökség, a szellemi, lelki kulturális örökség védelme is! 

Ha ezt elveszik, ha ezt odaadjuk, ha ezt nem védjük akár életünk árán is, 
akkor az e világ elsodor bennünket! 

 

Mi lesz velünk 

Maurice Maeterlinck – belga író – írt egy drámát l890-ben, nagyon fontos az időpont. A 
dráma címe: Vakok. Tizenkét ember, hat férfi és hat nő az éjszaka mélyén tájékozódik és utat 
keres. Egy hang vezeti őket, egy öreg pap hangja. Egyszer csak nem hallják a hangot. 
Teljesen elbizonytalanodnak. Hogyan tovább? Mi lesz velünk? Könyörülj rajtunk Uram! 
Aztán megtalálják az öreg papot, meghalt, a holttestére bukkannak. Felsóhajtanak: Mi lesz 

velünk? A drámát 1890-ben írta és a témát kibontja. Az Egyház megöregedett! 1890-ben 

írja. Mások szerint az Egyház meghalt! Száz évvel ezelőtt mondták. 
 

Péter apostol mondja, amikor bajban voltak: Uram, kihez mennénk, az örökélet igéi nálad 
vannak! A hangok! Milyen hangok vezetnek bennünket? Az Egyház megöregedett! Az 
Egyház már meg is halt!  

 

Uram, könyörülj rajtunk! 

 

+  A M E N  + 
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Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Az Úr imádságát imádkozzuk. Ezt Jézus tanította nekünk. Egyszer egy 

csendes félórában elmélkedjék át ennek az imádságnak egyes üzeneteit. Sok-sok apró üzenet 
fogalmazódik meg ebben az imádságban.  
 

Jézustól azt várták volna, hogy forradalmi módon oldja meg az emberiség problémáit. Jézus 
nem volt forradalmár, de Jézus forradalmi volt a cselekedeteiben! Nem számított Jézusnak, 
hogy a zsidók szerint szombaton nem lehet semmit se tenni, Jézus meggyógyította a vakon 
született embert. Szálka is lett a farizeusok szemében. Sok hitetlen a forradalmi Jézusról 
álmodozik. Jézust emlegetik és mindennel fölveszik a harcot, a korrupcióval, a gonosz emberi 
intézkedésekkel, igazságot szolgáltató módon szónokolnak. Elfelejtik, hogy  
 

Jézus szeretetet hirdetett, mert a szeretet nagyobb hatalom, 
mint az igazságosztogatás! 

Jézus meghalt értünk, áldozatul adta magát, 
mert az áldozat mindenek fölött van! 

A szájtépés nem mérhető az áldozathoz, az életáldozathoz! 

Gondoljunk ezekre az igazságokra, mert az életünkért harcolunk! 

 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Ezt a szentmisét élő keresztgyerekekért ajánlottuk fel. Szívem szerint a 
kereszténységre gondolnék minden szentmisében. Tegnap is az európai keresztények 
megújulásáért imádkoztam, mert az élet kérdéséről van szó. Jövő vasárnap a perselygyűjtést a 

Szentföld javára fordítjuk. Nagyon fontos, hogy ezen a kérdésen is elgondolkodjunk. 
Harminc évvel ezelőtt Betlehemben a lakosság 80%-a volt keresztény, ma 20%. 
Jeruzsálemben a lakosság 30%-a volt keresztény, ma 10%. Elüldözik a keresztényeket. Sajnos 
Izraelben a keresztények a palesztinok miatt lettek áldozatok! A zsidó-palesztin ellentét és 
háborúskodás azt is eredményezi, hogy a keresztényeket együtt kezelik a palesztinokkal! Nem 
kis kérdés. Erre az alapvető problémára is gondoljunk.  
 

Pár évvel ezelőtt Ramallahban mondták, – elvileg ma Palesztina fővárosa – hogy 

Palesztinában nincs palesztin származású katolikus pap, mert elüldözték őket és aki ott van, 
az illegálisan beszökött Palesztinába, azt a kockázatot vállalva, hogy ő soha nem mehet onnan 
ki, mert ha próbál kimenni, akkor biztos, hogy lefogják. Kegyetlen, kemény dolgok vannak, 
csak ki foglalkozik ezzel? A jövő vasárnapi perselygyűjtéskor erről se feledkezzünk meg.  
 

Arról se feledkezzünk meg, hogy a nyugati kereszténység magára hagyta az üldözött Kis-

Ázsiai, Elő-Ázsiai keresztényeket! Még most sem állunk igazából mellettük, mert kockázatos. 
Kockázatot nehogy vállaljunk! Közben azt hisszük, hogy megmaradunk! Kockázatvállalás 
nélkül nincs megmaradás, élet sincs és megmaradás sincs! 
 

A Jóisten Jézus Krisztuson keresztül fölkínálja nekünk  
a helyes látásmódot, a helyes életszemléletet! 

Szerezzük meg magunknak! 

 


